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Dit boek beschrijft de naoorlogse ge-
schiedenis van de Rotterdamse Ka-
mer van Koophandel en Fabrieken,
sinds 1976 gefuseerd met de Kamer
van Koophandel voor de Beneden-
Maas. Het boek is verdeeld in drie
delen, respectievelijk over de perio-
den 1945 tot 1960, 1960 tot 1975 en
1975 tot 1990.
De eerste periode was er één van
herstel en wederopbouw, ook voor
de Kamer. Tijdens de tweede perio-
de ging de Kamer in betekenis ach-
teruit. Haar invloed herstelde zich
weer enigszins in de derde periode.
Voorts kregen de activiteiten van de
Kamer in die periode een wat ander
accent.
De auteurs spreken van een slinger-
beweging. Kennisneming van het
boek doet echter de vraag opkomen
of de slinger in de derde periode op
een gelijkwaardige plaats terecht is
gekomen als in de eerste periode, en
vele jaren daarvoor, het geval was
geweest.

Voorgeschiedenis
Het instituut Kamer van Koophandel
schijnt een uitvinding te zijn van Na-
poleon. In 1802 stichtte hij in Frank-
rijk 22 van die colleges. In 1803
werd, als eerste in Nederland, in Rot-
terdam een Kamer van Koophandel
opgericht. Spoedig daarna ook in
Amsterdam en in enkele andere ste-
den. Hun taak was het gemeentebe-
stuur te adviseren en in het bijzon-
der attent te zijn op alles wat de
bloei van de koophandel, de zee-
vaart en de fabrieken kon bevorde-
ren. Na de vestiging van het Konink-
rijk in 1815 kregen de Kamers ook
de bevoegdheid om de landelijke
overheid te adviseren.
In 1920 werden de plaatselijk geor-
ganiseerde Kamers van Koophan-
del opgeheven en werd het land
verdeeld in 36 regionale Kamers.
Voorts werden zij belast met de uit-
voering van de wet op het handels-

register. In latere jaren kregen de
Kamers er nog enige wetsuitvoeren-
de taken bij.

1945 tot 1960
Reeds een dag na het bombarde-
ment van Rotterdam op 14 mei 1940
werd in de achtertuin van de toenma-
lige voorzitter van de Rotterdamse
Kamer, de legendarische K.P. van
der Mandele, een bijeenkomst ge-
houden, waarbij behalve de genoem-
de voorzitter en de algemeen secreta-
ris van de Kamer aanwezig waren de
burgemeester P.J. Oud en enkele
hoofdambtenaren van de gemeente.
In die bijeenkomst werd de basis ge-
legd voor een nauwe samenwerking
tussen de gemeente en het bedrijfsle-
ven bij het herstel en de wederop-
bouw van Rotterdam. De contacten
moesten evenwel worden onderbro-
ken toen in oktober 1941 in Rotter-
dam een NSB-burgemeester werd be-
noemd.
In het wederopbouwproces dat in
1945 op gang kwam was echter
weer sprake van een intensieve en
harmonieuze samenwerking tussen
de Kamer en het gemeentebestuur.
Beide instanties vulden elkaar blijk-
baar goed aan. De Kamer nam ver-
schillende initiatieven en wist voor
het bereiken van de gezamenlijke
doeleinden soms kanalen te vinden
die voor het gemeentebestuur min-
der toegankelijk waren.

1960 tot 1975
In de tweede periode raakte de Ka-
mer haar vertrouwenspositie bij het
gemeentebestuur kwijt. In die jaren
werd het harmoniemodel vaak ver-
vangen door het conflictmodel.
Voorts was het toenmalige gemeente-
bestuur eerder dan daarvoor het ge-
val was van oordeel, dat het directe
belang van het bedrijfsleven moest
wijken voor belangen die onder de
term 'leefbaarheid' zijn samen te vat-
ten. Bij door de gemeente ter hand



genomen maatregelen werd de Ka-
mer minder ingeschakeld. Als zij uit
eigen initiatief adviseerde kreeg zij
soms te horen dat de Kamer zich be-
moeide met zaken waarmee zij niets
te maken had. Voorts merkte de Ka-
mer dat zij haar relatieve monopo-
liepositie kwijt was. Wanneer de ge-
meente haar om advies verzocht,
vroeg zij dit meestal ook aan andere
instanties.

1975 tot 1990
Ook in de derde periode bleef de
verwijdering tussen gemeente en Ka-
mer aanvankelijk bestaan. Met name
onder het college van B&W dat van
1974 tot 1978 onder voorzitterschap
van burgemeester Van der Louw fun-
geerde.
De situatie veranderde nadat de
nieuw aangetreden voorzitter van de
Kamer, B. Wilton, in zijn nieuwjaars-
rede van 1978 had gepleit voor een
verbetering van de verhoudingen.
Burgemeester Van der Louw reageer-
de daarop positief. Een gezamenlij-
ke reis in mei 1978 van het gemeen-
tebestuur, het gemeentelijk
havenbedrijf en de Kamer van Koop-
handel naar China bracht de partijen
wat dichter bij elkaar.
Het overleg tussen het gemeentebe-
stuur en de Kamer kwam weer op
gang, zij het op een andere, formele-
re manier dan vroeger het geval was
geweest.
De opvolger van Van der Louw, bur-
gemeester Peper, continueerde dit
overleg, maar haalde daar ook verte-
genwoordigers van de SVZ (Samen-
werkende Vervoers- en Zeehavenon-
dernemingen) en van de EBB
(Stichting Europoort Botlek Belan-
gen) bij.
Inmiddels ging de Kamer ook veel
aandacht besteden aan de voorlich-
ting van individuele bedrijven. Af-
gaande op het aantal daarbij werkza-
me personen werden de publieks-
afdelingen belangrijker dan de be-
leidsafdelingen.

Onderkoelde kritiek
Het boek bevat, zij het meestal wat
onderkoeld, ook een aantal kritische
opmerkingen. Deze betreffen vooral
de tweede periode waarin, naar
woorden van de auteurs, de Kamer
grote moeite had om zich aan de ver-
anderde maatschappelijke omstan-
digheden aan te passen. De beschou-
wingen over de derde periode zijn
in hoofdzaak van beschrijvende
aard. Voorzichtig wordt geconsta-
teerd dat de Kamer iets heeft terug
gewonnen van de positie die zij
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vroeger had ingenomen. De descrip-
tieve beschouwingen geven, als men
deze op zich laat inwerken, echter
wel aanleiding tot enig kritisch com-
mentaar.
De vroegere meerwaarde van de in-
breng van de Kamer voor het ge-
meentebestuur had veel te maken
met het feit dat zij fungeerde als
spreekbuis van de haven. De haven
is ook nu nog, als het erop aankomt,
het 'kapitaal' van Rotterdam. De uit-
nodiging van burgemeester Peper
aan de SVZ en de EBB is een indica-
tie dat de Kamer, mede door haar
aarzelende houding tegenover de
nieuwe 'captains of industry', niet
meer wordt gezien als een vertegen-
woordiger van alle bij de haven be-
trokken bedrijven. Met het, op
grond van wettelijke voorschriften,
toelaten van werknemersvertegen-
woordigers in de ledenvergadering
en het bestuur ging de Kamer maar
moeizaam akkoord. Dat was geen sti-
mulans voor het doen ontstaan van
een vlotte samenwerking met die
werknemersvertegenwoordigers.
Van oudsher hebben de Kamers van
Koophandel voor Amsterdam en Rot-
terdam in vergelijking met hun
zusterinstellingen in het land een bij-
zondere positie ingenomen, in die
zin dat bepaalde door die twee Ka-
mers behartigde belangen tevens op
nationaal niveau van grote betekenis
zijn. In latere jaren heeft de Rotter-
damse Kamer deze bijzondere posi-
tie kennelijk minder goed waar we-
ten te maken.
Nadat de gemeente de Kamer had
verweten dat zij haar beweringen be-
ter moest onderbouwen ging de Ka-
mer een aantal professionals aanstel-
len, specialisten op verschillend
gebied. De vraag kan worden ge-
steld of de Kamer er niet beter aan
had gedaan een beperkter aantal
meer generalistisch ingestelde mede-
werkers aan te trekken. Het grote
aantal professionals had mede tot ge-
volg dat "ontegenzeggelijk een ac-
centverschuiving plaats vond van de
ledenvergadering naar het secretari-
aat van de Kamer". Voorts zal de toe-
neming van het aantal professionals
uiteraard ook hebben bijgedragen
aan de stijging van de kosten van de
Kamer. Het budget van de Kamer
steeg in de derde periode van 6,2 tot
23,3 miljoen. De opbrengst van de
jaarlijkse bijdragen van de leden, dat
zijn de in de regio gevestigde bedrij-
ven, steeg in die periode van 5,3 tot
17,8 miljoen.
De leden zullen zich wel eens heb-
ben afgevraagd wat zij voor hun ver-

plichte jaarlijkse bijdrage terug ont-
vangen. De 'kosteloze' toezending
van de maandkrant van de Kamer
kan daarvoor nauwelijks als compen-
satie gelden. Voor aan afzonderlijke
leden verleende diensten zijn addi-
tionele leges of retributies verschul-
digd. Voor de belangenbehartiging
van het bedrijfsleven bij de overheid
zijn ook andere instanties beschik-
baar. Hetzelfde geldt trouwens ook
voor de adviezen aan afzonderlijke
bedrijven.
Dat alles maakt het waarschijnlijk
dat de specifieke meerwaarde die de
Kamer vroeger had, zowel voor de
gemeente en voor andere overheden
als voor de leden van de Kamer, in
de loop van de tijd aan betekenis
heeft ingeboet.
Het deel over de derde periode is in
een lichtelijk optimistische toon ge-
schreven. Niet elke lezer zal, ook op
grond van wat de auteurs hier en
daar terloops opmerken, er ten volle
van overtuigd zijn dat dit optimisme
gerechtvaardigd is. Dat doet echter
niet af aan de eindconclusie dat de
auteurs een bijzonder leesbaar en be-
langrijk boek hebben geschreven,
dat het waard is om ook buiten de
kring van de direct belanghebben-
den met veel aandacht te worden ge-
lezen.
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